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SLOVESO „BE” (byť)

ČaSOVaniE – prítOmný ČaS
plný tvar Stiahnutý tvar Zápor (stiahnutý tvar) Otázka
I am I’m I am not (I’m not) Am I...?
you (we, they) are you’re you are not Are you...?

(you aren´t, you’re not)
he (she, it) is he’s he is not Is he...?

(he isn’t, he’s not)

ČaSOVaniE – minuLý ČaS
plný tvar Zápor Zápor – stiahnutý tvar Otázka
I was I was not I wasn’t Was I...?
you (we, they) were you were not you weren’t Were you...?
he was he was not he wasn’t Was he...?
she was she was not she wasn’t Was she...?
it was it was not it wasn’t Was it...?

ČaSOVaniE – Budúci ČaS
plný tvar Stiahnutý tvar Zápor (stiahnutý tvar) Otázka
I will be I’ll be I will not be Will I be...?
(you, he, she, it, we, they) (I won’t be)

ČaSOVaniE – prEdprítOmný ČaS
plný tvar Stiahnutý tvar Zápor (stiahnutý tvar) Otázka
I have been I’ve been I have not been Have I been...?
(you, we, they) (I haven´t been)
he (she, it) has been he’s been he has not been Has he been...?

(he hasn’t been)

ČaSOVaniE – prEdminuLý ČaS
plný tvar Stiahnutý tvar Zápor (stiahnutý tvar) Otázka
I had been I’d been I had not been Had I been...?
(you, he, she, it, we, they) I hadn’t been
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nEurČitý ČLEn
Podstatné mená v angličtine môžu mať určitý člen „the“, neurčitý člen „a“, 
„an“ alebo sú bez člena.

tVary nEurČitéhO ČLEna

a – používa sa pred vyslovovanou spoluhláskou: napr. a book , a man, a teacher, 

an – používa sa pred vyslovovanou samohláskou: napr., an apple, an architect, 
an eagle. 

 Slovo sa vyslovuje samohláskou: napr. an hour, an honor, 
 spoluhláskou: a uniform, a university.

pOužitiE (ZákLadné a niEktOré ďaLšiE praVidLá)

•	 pred podstatným menom, ak o ňom hovoríme prvýkrát a nie je o ňom nič 
bližšie známe (slovenské: „akýsi, nejaký“), 

It is a book. To je (nejaká) kniha.
There is a car on the road. Na ceste je (nejaké) auto.

•	 po slovese BE, ak sa hovorí o zamestnaní alebo príslušnosti k nejakej skupine,

She is a teacher. Je učiteľka.
He is an electrician. Je elektrikár.
I am a student. Som študent.
John is a Catholic. John je katolík.

•	 pred prídavným menom, ktoré bližšie určuje podstatné meno,

It is a nice flat. Je to pekný byt.
A clever politician never promises 
too much.

Múdry politik nikdy nesľubuje príliš 
veľa.

•	 vo význame „jeden“,

I‘d like an orange. Chcel by som pomaranč. 
(jeden, nezáleží na tom, ktorý)
We need to buy a ball. Potrebujeme kúpiť loptu.
(jednu nezáleží na tom, ktorú)
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•	 vo zvolaniach po What vo význame „aký, aká, aké“,

What a surprise! Aké prekvapenie!
What an interesting film! Aký zaujímavý film! 

•	 po Such, keď chceme zintenzívniť význam prídavného mena.

This is such a difficult question! To je taká (veľmi) ťažká otázka!
My boss is such an arrogant man! Môj šéf je taký arogantný človek!

•	 neurčitý člen sa môže použiť aj s názvami dní, keď nemáme na mysli 
konkrétny daný deň.

We will play on a Monday. Budeme hrať v (jeden, nie presne 
daný, ktorý) pondelok

We will play on Monday. Budeme hrať v pondelok (ten, ktorý 
má práve prísť). 

The conference should be held 
on a Saturday.

Konferencia by sa mala konať v 
(niektorú) sobotu.

Keď je pred podstatným menom prídavné meno, neurčitý člen sa presunie pred 
prídavné meno. 

Výber neurčitého člena sa riadi podľa toho, či sa prídavné meno začína vyslovo-
vanou samohláskou alebo spoluhláskou: a good apple, an excellent party. 

Vlastné mená osôb, miest, krajín, atď. sú bez člena: John, Bratislava, ...

neurčitý člen sa používa len pred počítateľnými podstatnými menami v jednot-
nom čísle a nikdy nie v množnom čísle: a bus, a book, an apple.

Neurčitý člen sa sa používa v nasledovných spojeniach: have a chat, have a talk, 
have a bath, have a shower, have a wash, have a break, have a rest, have a drink, 
have a listen, have a swim, have a go, have a try, have a think, have a nice day.

A tiež s nasledovnými chorobami: a cold, a headache, a sore throat. A/an alebo žiad-
ny člen sa používa v nasledovných spojeniach: catch (a) cold, have (a) backache, (a) 
stomach-ache, (a) toothache, (an) earache. Choroby vyjadrené podstatným menom 
v množnom čísle alebo nepočítateľným podstatným menom nemajú člen, resp. sa 
môže použiť the: (the) flu, (the) measles, (the) mumps, blood pressure, hepatitis.
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urČitý ČLEn
Určitý člen „the“ sa môže používať pred počítateľnými podstatnými menami, 
v jednotnom a množnom čísle, a tiež pred nepočítateľnými podstatnými 
menami: the book, the trees, the snow, the money...

pOužitiE (ZákLadné a niEktOré ďaLšiE praVidLá):

•	 pred podstatným menom vtedy, ak daná vec už bola spomenutá, t.j. už je 
známa, respektíve bola známa poslucháčovi/čitateľovi už skôr. Niekedy má 
význam i ukazovacieho zámena: „ten, tá, to“. Určitý člen sa často používa pred 
podstatným menom, ak ide o výnimočnú, jedinečnú vec alebo oficiálny titul,

Krupina is a small town. The town 
has a population of about eight 
thousand people.

Krupina je malé mesto. Mesto má 
okolo osemtisíc obyvateľov.

The Queen will visit our town. Kráľovná navštívi naše mesto.

•	 zvyčajne pred radovými číslovkami, 

the first, the second, the fifth, the tenth...

•	 pri stupňovaní prídavných mien v 3. stupni (superlatív), keď chceme vyjadriť 
najvyššiu možnú mieru, 

the most beautiful girl, the nicest pearl, the most important issue...

•	 pri vyjadrení fáz dňa (in the morning, in the evening, in the afternoon, during 
the night, during the day, ale tvary at night, at noon, at midnight, at dawn, at 
sunrise, at sunset sú bez člena.),

We played tennis in the morning. Ráno sme hrali tenis. 
They will arrive in the evening. Prídu večer. 

•	 v niektorých výrazoch (all the while, at the moment, at the beginning of, for the 
time being...), 

I am sorry I cannot speak to you 
at the moment.

Ľutujem, ale teraz s tebou nemôžem 
hovoriť.

You can focus on English for the 
time being.

Zatiaľ sa môžeš zamerať na 
angličtinu. 
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•	 v tvare „the“ + podstatné meno + „of“,

There are many interesting places 
in the countries of Central Europe.

V krajinách strednej Európy je mnoho 
zaujímavých miest. 

Ancient Greeks believed in the 
healing power of honey.

Starobilí Gréci verili v liečivú silu 
medu.

•	 rodina menom ako celok „the“ + priezvisko + „s“ (ak priezvisko končí na „s“, 
ďalšie „s“ sa už nepridáva), 

the Novaks Novákovci

•	 pred podstatnými menami, ktoré vznikli z prídavných mien.

We must care about the old. Musíme sa starať o starých ľudí.
State provides loans for the 
unemployed.

Štát poskytuje pôžičky 
nezamestnaným.

•	 určitý člen sa používa pred hudobným nástrojom, keď hovoríme, že na ten 
nástroj niekto hrá. 

Joan plays the guitar. Joan hrá na gitare. 
Peter is learning the piano. Peter sa práve učí hrať na klavíri. 

•	 určitý člen sa používa v spojeniach on the radio, on the phone, over the phone.

We heard on the radio yesterday. Včera sme to počuli v rádiu.
I was able to arrange it over the 
phone.

Dokázal som to zariadiť cez telefón. 

•	 určitý člen použijeme aj vtedy, keď je niečo iba jedno v okolí (aj keď je to 
spomenuté prvý krát). 

We had dinner in the restaurant. Dali sme večeru v reštaurácii (je iba 
jedna reštaurácia v okolí). 

You can buy large envelopes at the 
post office.

Veľké obálky kúpiš na pošte (je tam 
iba jedna pošta). 



7

názvy krajín, ktoré sa skladajú z dvoch a viac slov majú zvyčajne určitý člen „the“: 
the Slovak Republic, the United State of America (the USA, the U.S.), the Republic 
of Ireland

názvy krajín, pohorí a ostrovov, ktoré sú v množnom čísle majú zvyčajne určitý 
člen „the“: the Philippines, the Netherlands, the High Tatras, the Alps

názvy riek, morí, oceánov, kanálov, divadiel, kín, múzeí majú zvyčajne určitý člen 
„the“: the Danube, the Baltic Sea, the Atlantic Ocean, the British Museum 

Vlastné mená osôb, miest, krajín (vyjadrených jedným slovom), mesiacov, atď. sú 
spravidla bez člena: John, March, Bratislava, (výnimka! – The Hague), Slovakia. 

„CARRY THE DAY“
(Mať úspech.)
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ZámEná

ukaZOVaciE ZámEná

Pred ukazovacími zámenami sa nepoužívajú členy (a, an, the).

•	 „this“ (pre jednotné číslo), „these“ (pre množné číslo) použijeme, ak chceme 
označiť osobu alebo vec, ktorá sa nachádza v našej blízkosti:

This is my friend Peter. Toto je môj priateľ Peter.
These are our friends John 
and Peter.

Toto sú naši priatelia John 
a Peter.

•	 „that“ (pre jednotné číslo), „those“ (pre množné číslo) použijeme, ak chceme 
poukázať na osobu alebo vec, ktorá je od nás vzdialená: 

That is his sister. Tamto je jeho sestra.
Those toys are nice. Tamtie hračky sú pekné.

„that“má aj niektoré ďalšie významy ako napr. „že, ktorý“ atď. Jeho význam závisí 
od postavenia v danej vete. 

priVLaStŇOVaciE ZámEná „nESamOStatné“

Pred privlastňovacími nesamostatnými zámenami sa nepoužívajú členy 
(a, an, the).

I – my toys moje hračky we – our house náš dom
you – your car tvoje auto you – your books vaše knihy

he – his money jeho peniaze they – their flat ich byt
she – her keys jej kľúče

it – its name meno niečoho

•	 privlastňovacie zámená „nesamostatné“ sa používajú vždy s podstatným menom 
a nikdy nemôžu stáť samostatne, 

•	 angličtina nemá zámeno „svoj“, ktoré sa často používa v slovenčine, ak niečo 
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